
Kronika města Chodova za rok 1984

      Rok 1984 přinesl  další  rozšíření  studené  války  ve  světě.  Reaganova  administrativa 
vydávala  další  miliony  dolarů  na  vývoj  nukleárních  zbraní  a  jejich  rozmístění  v západní 
Evropě. Přes veškerou snahu socialistických států se tento trend nepodařilo zvrátit a zahájit 
konstruktivní mírová jednání. Záporný vliv na vývoj měla též expanzivní politika Spojených 
států amerických ve střední Americe a jihovýchodní Asii.
     Sovětský lid  postihla  nenahraditelná  ztráta  úmrtím generálního  tajemníka  Ústředního 
výboru  KSSS  a  předsedy  prezídia  Nejvyššího  sovětu  Sovětského  svazu  soudruha  J.A. 
Andropova. Jeho funkci převzal soudruh Konstantin Ustinovič Černěnko.
     Všechny tyto události prožívali i naši občané. Avšak nezapomínali na to, že chceme-li žít 
v míru a spokojeně, musíme především pracovat. 
     V příštím roce  začíná  VII.  Celostátní  spartakiáda,  jejíž  úspěšný průběh je  podmíněn 
kvalitní  a  dlouhou  přípravou.  Oslavili  jsme  35.  výročí  založení  Pionýrské  organizace. 
Kulturní veřejnost nezapomněla ani na slavná kulturní výročí – 80. výročí úmrtí A. Dvořáka a 
100. výročí úmrtí B. Smetany, které oslavilo nejdůstojněji znovu-otevření Národního divadla 
a  jeho Nové scény.  Nejdůležitější  a dlouho očekávanou událostí  v Chodově bylo  otevření 
nového kulturního domu. 

I. Činnost Městského národního výboru
  
   Rada Městského národního výboru se sešla v nezměněném složení na svých zasedáních 
celkem dvacetkrát, z toho třikrát mimořádně. Zabývala se projednáváním otázek souvisejících 
s plněním volebního programu tak, jak bylo v plánu. Mimořádná zasedání řešila především 
otázky zásobování a problému dodávek vody.   
Plenární schůze byly podle plánu šestkrát za účasti 90,5% poslanců a 169 občanů. 

Plnění úkolů volebního programu Národní fronty
     Všechny úkoly volebního programu byly plněny a vyplývaly ze závěrů 6. a 10. zasedání 
Ústředního  výboru  Komunistické  strany  Československa  se  zaměřením  na  40.  výročí 
vyvrcholení národně osvobozeneckého boje a osvobození naší vlasti Rudou armádou. 

Oblast ekonomická
     Hospodaření Městského národního výboru skončilo přebytkem ve výši 447.734,21 Kč. 
V porovnání  s rokem  1983  nastaly  některé  problémy  v závěru  roku  jako  důsledek 
nerovnoměrného čerpání v průběhu roku na úseku školství a místního hospodářství. 
     Na provoz škol bylo vynaloženo 16.587 tis. Kč, na rozvoj místního hospodářství 21,824 
tis. Kč. Na kulturu bylo vynaloženo 560 tisíc Kč, na sociální zabezpečení 394 tis. Kč a na 
příspěvky společenským organizacím bylo poskytnuto 207,6 tis. Kč. Celkový úhrn výdajů za 
rok 1984 činil 44.156 tis. Kč, to je o 8.898 tis. Kč více než v minulém roce. 
     Pokračovala  komplexní  bytová  výstavba  7.  etapy dostavbou  kulturně  společenského 
centra,  které  bylo  do  užívání  předáno  23.  listopadu.  Rovněž  byla  zahájena  výstavba  220 
bytových  jednotek.  Nedokončen  zůstal  úkol  výstavby   komunikace  v Nerudově  ulici. 



Dokončena byla hrubá stavba školní jídelny a družiny l. základní školy v Karlovarské ulici. 
Ve výstavbě tříd 4. základní školy se bude pokračovat v příštím roce. 

Oblast dopravy
     Okresní správa silnic prováděla běžnou údržbu komunikací, dopravních značek, čištění 
kanalizačních  vpustí  a  jiné.  Po  zavedení  vodovodního  potrubí  byla  provedena  úprava 
komunikace  Nejdecká  a  Karlovarská.  Zabezpečeno  je  soustředěné  parkování  autobusů  na 
autobusovém nádraží.  Technické služby prováděly opravy komunikací po překopech. Byla 
zajištěna výstavba nové autobusové zastávky u obchodního Centra.
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Přibylo 400m2  bezprašných komunikací, zkvalitněno veřejné osvětlení instalací sta svítidel. 
     Zlepšila se možnost cestování vlaky ČSD. Zvýšil se počet rychlíků, které je možné bez 
přestávky a přesedání dojet do moravské metropole.  

Obchod a veřejné stravování
    V restauraci  Sparta  byla  dána  do  provozu  denní  vinárna.  Nebyla  osud  provedena 
modernizace restaurace Slávie, která je v plánu již několik let. 
     V obchodní síti nebyly učiněny podstatné změny. V průběhu roku docházelo k potížím 
v zásobování mlékem, pečivem a v letních měsících i nealkoholickými nápoji. Neuspokojivá 
situace byla i v zásobování masem, především v jeho sortimentu. Pro zlepšení nabídky zboží 
byly pořádány výměnné prodejní akce s Maďarskou lidovou republikou a Bulharskou lidovou 
republikou.  Tyto akce se setkaly s velkým úspěchem. Je jen škoda,  že první zájemci  stáli 
dlouhé fronty, ačkoliv zboží byl dostatek. 
     Na úseku ochrany spotřebitele jsou prováděny kontroly spotřebitelskou radou, komisí i 
odborem MHSO.

Soutěž Národních výborů
     Město Chodov se jako každoročně zúčastnilo soutěže národních výborů okresu Sokolov. 
Umístilo se na 2. místě. V oblasti ekonomické a sociální,  politickoorganizátorské a ideově 
výchovné činnosti. 

Soutěž občanských výborů
    Pro soutěž národních výborů je nutné získávat co nejširší oblast obyvatel. To je nejlépe 
možné prostřednictvím občanských výborů. V minulém roce byla upřesněna kritéria soutěže a 
tím umožněno objektivnější  hodnocení  jejich práce.  Soutěž pro rok 1984 skončila  s tímto 
výsledkem.

1. občanský výbor č. 9   s. Jan Sommer
2.                           č.47  s. Václav Trojan
3.                           č. 3   s. Petr Zrůst
4.                           č. 8   s. Milena Skořepová
5.                           č. 40  s. Anna Harapátová
6.                           č. 14  s. Zdeněk Řehoř
7.                           č. 25  s. Ladislav Mach
8.                           č. 21  s. ing. Vilém Vrba
9.                           č. 7    s. Miroslav Zelenka



10.                         č. 37  s. Otto Szakos
11.                         č. 36  s. Miroslav Zítka
12.                         č. 1    s. Josef Dreschler
13.                         č. 26  s. Josef Vaňáč
14.                         č. 60  s. Josef Glöckner
15.                         č. 62  s. Jaroslav Helmich
  
Všem aktivním občanským výborům patří dík za vykonanou práci.

Složky Národní  fronty
     V soutěži národních výborů nemůže chybět ani činnost složek národní fronty. Je v nich 
zapojeno daleko více lidí,  než v občanských výborech.  Proto také jejich dopad na aktivní 
zapojení občanů by měl  být vyšší.  Ne vždy však je to pravda.  Podle toho byl  stanoven i 
základní úkol pro soutěž jednotlivých složek – pomoc při plnění úkolů volebního programu a 
úkolů „Tachovské výzvy“.

      Umístění v I. kategorii
Svaz požární ochrany Chodov
2. Tělovýchovná jednota Spartak Stará Chodovská
3. Městský výbor Českého svazu žen
4. Svaz požární ochrany Stará Chodovská
5. Svazarm Chodov
Městský výbor Svazu československo-sovětského přátelství
Městský výbor Socialistického svazu mládeže
Český svaz zahrádkářů Chodov

Umístění ve II. kategorii
Klub filatelistů Chodov
Český myslivecký svaz Chodov
Český svaz chovatelů
Český svaz včelařů
Český červený kříž

Umístění v III. Kategorii
Závodní výbor Revolučního odborového hnutí 2. základní školy
Závodní výbor Revolučního odborového hnutí Městského národního výboru

Vyhodnocení organizace obdrželi finanční odměnu 

    
Díky  soutěži  se  zkvalitnila  součinnost  Národního  výboru  a  složek  Národní  fronty. 
Rozhodující úkoly města byly zakotveny v plán práce Národního výboru i Národní fronty. 
Svazarm, Český svaz chovatelů a tělovýchovná jednota Spartak budují areály v akci „Z“.
Národní  výbor  každoročně  uzavírá  s organizacemi  dohody o  vzájemné  spolupráci.  V roce 
1984 jich bylo uzavřeno 139.

     Svazarm Chodov zabezpečuje propagaci branné výchovy, organizuje branné soutěže pro 
děti, mládež i dospělí. Za zmínku stojí krajské kolo závodu motokár. Podílí se na výcviku 



branců, organizování Dne dětí a Dne armády. Vybudovali areál Svazarmu, poskytují služby 
v automotoklubu,  rozšířen byl  kynologický areál.  Oproti  tomu se nedaří zaktivizovat  Klub 
důstojníků a praporčíků v záloze. 
     Svaz  požární  ochrany průběžně  doplňuje  z řad  dorostenců  zásahovou  jednotku, 
zabezpečuje  preventivní  protipožární  prohlídky,  výchovné  přednášky na  školách,  odborně 
technické zaměstnání přípravy obyvatelstva k civilní obraně. Každoročně pořádá soutěž „O 
putovní  pohár  města  Chodova“,  aktivně  pracuje  s dětmi,  podílí  se  na  organizování  a 
zabezpečování  celoměstských akcí.  Pečují  svépomocně o požární  techniku,  opraveny byly 
žlaby a svody na požární zbrojnici a montážní kanál. 

 
     Rovněž další organizace Národní fronty jsou aktivně činné.  Český svaz žen požádá 
výstavky, zájezdy, vede kroužek v domě pionýrů, pečuje trvale o zeleň. Městský výbor 
koordinuje  činnost  základních  organizací,  pořádá  burzy  odívání,  které  jsou  velmi 
vyhledávané.  Spolupracuje s dalšími  organizacemi,  má patronát  nad kluby důchodců a 
dětmi v dětském domově v Horním Slavkově. 
     Český svaz zahrádkářů pořádá výstavky výpěstků, pomáhá při sklizni sena, stará se o 
zelené plochy. Pro výchovu dorostu má vedoucího zájmového kroužku v domě pionýrů. 
Nepodařilo se zajistit prodej přebytků na tržnici.      
     Český svaz chovatelů dobudoval areál s pionýrskou osadou a líheň. Pořádá pravidelné 
výstavy, pomáhá při sklizni sena. Složitější je situace s výchovou mladých. 
     Myslivecké  sdružení má  s mládeží  větší  úspěch.  Převzalo  patronát  nad  dvěma 
pionýrskými oddíly,  vede vlastní oddíl „Mladých přátel myslivců, pořádá přednášky na 
školách, zajišťuje výsadbu stromů, pomáhá při sklizni sena, řepy a slámy. 
     Svaz  československo  sovětského  přátelství –  městský  výbor  koordinuje  činnost 
základních organizací, zajišťuje celoměstské oslavy, besedy, setkání se sovětskými hosty. 
Zahájena byla činnost „Klubu přátel sovětského filmu.“
     Socialistický svaz mládeže – městský výbor se podílel  na organizování „Politické 
písně“, navázal spolupráci s aktivem mladých poslanců. Měsíčně jsou pořádány „Kluby 
mladých“ s besedami. 
     I  ostatní  menší  organizace  plní  všechny úkoly  obsažené  v dohodách s Národním 
výborem a spolupracují při celoměstských akcích. Nespolupracovala pouze Tělovýchovná 
jednota   Středního  odborného  učiliště  Chodos  a  Kulturní  sdružení  občanů  německé 
národnosti. 

Aktiv mladých poslanců
     Práce aktivu mladých poslanců byla hodnocena jako vel i dobrá zejména v účasti na 
plenárních  zasedáních,  v komisích,  v Okrskovém aktivu.  Trochu zůstávají  dlužni  práci 
v občanských výborech, hlavně řešení připomínek občanů. 
     Z Aktivu odešel s. Kalous na jeho místo byl zvolen soudruh Zdeněk Hnát. 
Z činnosti mladých poslanců je nejdůležitější práce mezi mládeží. Hovorů s mládeží se 
zúčastnilo  přes  300  žáků  8.  tříd  základních  škol.  Mladí  poslanci  aktivně  pracují  ve 
složkách  Národní  fronty.  K výměně  zkušeností  slouží  výjezdní  zasedání,  které  letos 
proběhlo v Plzni. Současně proběhly exkurze do n.p. Škoda Plzeň, Prazdroj Plzeň.



Sbor pro občanské záležitosti
     Sbor pro občanské záležitosti se v roce 1984 sešel desetkrát a průměrná účast byla 
83%.  Došlo  ke  změně  předsedkyně  sboru.  Soudružka  Pártlová  požádala  o  uvolnění 
z funkce a na její místo byla schválena s. Eva Malářová. 
    Na úseku práce s mládeží nevykazuje sbor velkou činnost.  Byly uspořádány pouze 
besedy o práci sboru. Tradicí se stalo vítání občánků. Je v našem městě stále aktuální. 
Letos bylo přivítáno 228 dětí. Vystoupení pionýrů je již samozřejmostí, bez které by se 
mohl obřad těžko konat. Zástupci závodů a Národního výboru předávali  rodičům malé 
dárky a květiny. Sňatků bylo uzavřeno 143. Byly uspořádány 3 zlaté svatby – manželé 
Lengöovi, manželé Prisťákovi, manželé Kazdovi.
     V obřadní síni se koná předávání maturitních vysvědčení učňům n.p. Chodos Chodov a 
výučních listů. 
     Na úseku rozloučení  se zesnulými je stav stále  špatný,  nepodařilo se dosud najít 
smutečního řečníka.  
     Sbor pro občanské záležitosti zajišťuje předávání povolávacích rozkazů brancům a 
slavnostní vítání vojáků ze základní vojenské služby.
     V klubech důchodců vystoupily  děti  z mateřských a  základních  škol  k příležitosti 
Mezinárodního dne žen a před vánočními svátky. V rekreačních zařízeních n.p. Chodos a 
kombinátu vřesová se rekreovalo 74 důchodců. 

II. Průmysl

Palivový kombinát 25. únor, koncernový podnik Vřesová
     Palivový kombinát patřil v tomto roce opět k předním podnikům našeho města. Svůj 
výrobní program splnil ve všech ukazatelích. Těžba uhlí byla splněna na 102,9%, skrývka 
na 118,9%, výroba briket na 110,1%, výroba svítiplynu na 105,5% a elektrické energie na 
102,3%. I  výroba zbývajících  jedenácti  produktů byla  splněna a  překročena.  Nemalou 
zásluhu  na  tom má  socialistická  soutěž.  Na závodě  je  244 brigád  socialistické  práce, 
z toho 117 stříbrných a 28 zlatých. Do soutěže je zapojeno 16 mládežnických kolektivů. 
Na počest 40. výročí osvobození bylo uzavřeno 4828 závazků, odpracováno bylo 95878 
brigádnických hodin. Do soutěže je zapojeno 6095 pracovníků, což představuje 95,4 % 
zaměstnanců.  Ve  spolupráci  s dodavatelskými  organizacemi  byl  splněn  socialistický 
závazek na zajištění celopodnikové odstávky.   

Chodos, nositel řádu práce
      Pracovní rok n.p. Chodos Chodov byl mimořádně náročný a splnění státního plánu, 
který byl navíc ke konci roku navýšen si vyžádalo mimořádné úsilí od celého pracovního 
kolektivu.  Průměrný počet pracovníků činil  1400, z toho 896 dělníků.  V průběhu roku 
odešlo  z podniku  258  pracovníků.  To  má  samozřejmě  za  následek  potíže  při  plnění 
plánovaných úkolů. Ty však byly přes všechny obtíže splněny, v některých  ukazatelích 
překročeny. Plánovaný měsíční výdělek vzrostl oproti roku 1983 o 5,8 %.
     Vedle splnění výrobních a exportních úkolů se podařilo dokončit výstavbu a otevřít 
další pavilon předškolního zařízení. 
     V 1. pololetí byl uveden do provozu automatický zakladač tyčového materiálu, který 
sestrojili  soudruzi  Boris  Bálek  a  ing.  Bedřich  Hůla  ve  spolupráci  s pracovníkem n.p. 



Škoda  Plzeň.  Toto  zařízení  je  v rámci  Rady  vzájemné  hospodářské  pomoci  jediné 
v provedení typu integrovaného výrobního úseku. 
     Rekreace pracovníků byla zabezpečena v tuzemsku i v zahraničí. Nezapomnělo se ani 
na děti zaměstnanců. Pro ně byl uskutečněn letní pionýrský tábor ve Stříbrné u Kraslic 
(202 dětí), v Polsku (18 dětí) a v Jugoslávii (52 dětí).
     V podniku pracuje 50 brigád socialistické práce a 6 kolektivů o tento titul soutěží. 
V průběhu roku byla vyznamenána řada pracovníků
Vzorný pracovník VHJ Cheops: s. Josef Rota
                                                    s. Růžena Šebková
Čestné uznání vlády ČSSR a Ústřední rady odborů: s. Jaroslav Čáp
                                                                                   s. Jiří Libý
                                                                                   kolektiv BSP s. Václava Klimenta
                                                                                   kolektiv BSP s. Miroslava Zbořila
Zasloužilý pracovník VHJ: s. Ladislav Lébr
                                            s. Kristina Dušková
     Nedílnou součástí podniku je odborné učiliště. V letošním roce byl překročen nábor 
učňů, o které je dobře postaráno. Učni získali významné sportovní úspěchy především ve 
stolním tenisu, střelbě ze vzduchovek a ve víceboji Rudého práva.     
     Pominout nelze ani úspěchy v ideově výchovné oblasti.  Svědčí o tom 2. místo ve 
„Společenské akademii SSM“.
Národní podnik Chodos dodává své výrobky do jedenácti  zemí světa.  V průběhu roku 
byly uvítány delegace z Turecka, Indie, Mali, Barmy a Maďarska. 

Krajka Kraslice, závod Chodov
     Podnik splnil plánované úkoly roku na 107,6%. Výroba zboží byla překročena o 898 
tisíc Kč. Úkoly vývozu byly splněny 20. prosince. 
     V průběhu roku došlo  v závodě ke změně  výrobního programu.  Výroba vzdušné 
šatovky byla nahrazena v převážné míře výrobou vzdušných vsadek, úzkých vzdušných 
krajek, výšivek a volánů. Změnou sortimentu zvýšil závod dodávky zboží pro vnitřní trh. 
     Socialistický závazek pracujících závodu byl splněn. Pracovníci závodu odpracovali 
1200 brigádnických hodin, z toho „Odboráři svému závodu 1080 hodin. 

Sklotas, k.p. Sokolov, závod Chodov
     Závod  se  v tomto  roce  zaměřil  na  výrobu obkládaček  s potiskem,  desek  a  pásů 
z Chopaku a broušeného Chodopaku pro nábytkářský průmysl.  Celkem bylo  vyrobeno 
212720 m2 Chodopaku, čímž byl plán výroby splněn na 103,2%. 
     Chodopak je stále významným vývozním artiklem. Naši skláři vyváží své výrobky do 
mnoha zemí  světa  a získávají  pro nás důležité  a cenné devizi.  Exportují  například  do 
Japonska,  Německé  spolkové  republiky,  Holandska,  Itálie,  Spojených  států,  Maroka, 
Anglie, Hongkongu, Dánska a mnoha jiných. 
     Mimo  výrobu  Chodopaku  zajišťovala  provozovna  výrobu  opracovaných 
ornamentálních skel do ledniček pro firmu BOSCH z Německé spolkové republiky a pro 
firmu v Dánsku. Všechny tyto důležité úkoly byly zajišťovány pouhými  199 pracovníky. 
Za poslední rok se zvýšil průměrný výdělek pracovníků a činí 2872,- Kč.



Karlovarský porcelán – závod Chodov
     Rok 1984 nebyl pro závod dobrým rokem. Celý rok, až na několik světlých okamžiků 
pronásledovala závod nekvalitní  výroba jednak z hlediska porcelánové hmoty – kaolin, 
jednak velmi rozdílné šarže barvítek z chemických závodů v Roudnici. Přesto se pracující 
zhostili  splnění  plánu  i  ve  čtvrtém roce  sedmé  pětiletky.  Fyzický  počet  zaměstnanců 
vzrostl  koncem  roku  na  175  s předpokladem  rozšíření  výroby  ozdobného  růžového 
porcelánu  o  25%  v příštím  roce.  Roční  výroba  ozdobného  porcelánu  představovala 
hodnotu již téměř 18 miliónů Kč hodnoty dekorace na užitkovém porcelánu. 
    Podařilo  se  otevřít  novou závodní  jídelnu  a  také  s dvouročním zpožděním dát  do 
užívání šatny,  sprchy a sociální zařízení ve všech podlažích budovy prvovýroby včetně 
třech elevátorů a zásobníků k nové organizaci práce u komorových pecí. 
     Nebývalé množství zaměstnanců využilo možnosti rekreace v zařízení severočeských 
horníků v Pomořanech se kterými má závod již třetí rok uzavřenou smlouvu.
    Byl volen nový závodní výbor Revolučního odborového hnutí. Předsedou se opět stal s. 
Albert Hamřík. Jako předseda základní organizace Komunistické strany Československa 
pracuje s. Jaroslav Štěpánek. 
       Vedoucího výroby s. Ladislava Vavřinu, který odešel do důchodu vystřídal s. Pavel 
Štěpán.  Kádr  mistrů  se  rozšířil  o  mistra  sádrovny,  modelárny  a  pecí  p.  Naděždu 
Kožíkovou. 
     V Chodově byla ustavena rada ředitelů při městském národním výboru. Jejím členem 
je i ředitel porcelánky s. Václav Sazama. 
Závod je podílným členem nově otevřeného závodního klubu. 

Severočeské keramické závody
     Výroba v závodě spočívala jak v minulých letech ve výrobě žáruvzdorného materiálu. 
Výrobky zásobovaly celou Československou republiku a část výroby lehčeného materiálu 
byla i pro export. V závodě jsou dva kolektivy soutěžící o titul Brigáda socialistické práce 
a jeden kolektiv získal stříbrný odznak. 
Za dobrou práci byla řada pracovníků vyznamenána resortními vyznamenáními. 
Zasloužilý pracovník Českých keramických závodů: Dominik Kukučka
                                                                                     Vladimír Kazda
Nejlepší pracovník Českých keramických závodů: Stanislav Stejskal
                                                                                 Zdeněk Vlach
                                                                                 František Matoušek
Nejlepší pracovník Severočeských keramických závodů: Julia Sasíková
                                                                                            František Pöpl
                                                                                            Jindřich Heidenreich 
Nejlepší pracovník ministerstva stavebnictví: Miloslav Jiruš

Okresní podnik místního hospodářství Sokolov
     Okresní  podnik  místního  hospodářství  Sokolov  zajišťuje  v Chodově  služby 
obyvatelstvu.  Byla  znovu  obnovena   služba  na  úseku  kosmetiky  a  pedikúry.  Nebyly 
zavedeny žádné nové služby.  Vydaným povolením národního výboru jsou zajišťovány 
služby na úseku šití  a oprav osobního a ložního prádla, dámských krejčových, rytecké 
práce, zednické a obkladačské práce, drobné opravy aut Škoda a jízdních kol. 



     Dosud nebyla provedena plánovaná oprava interiéru fotoslužby. Nepodařilo se zajistit 
ani rychloopravnu obuvi. 

Městský podnik bytového hospodářství
     Městský podnik bytového hospodářství  zaznamenal  značné personální změny.  Do 
funkce ředitele byl jmenován s. Josef Matějíček a soudruh Jiří Peřina do funkce náměstka. 
Za  nového  vedení  byla  provedena  výměna  sekundárních  rozvodů  topení  pro  obruby 
výměníkových stanic č.  60 a 61. Dále byla  uskutečněna výměna 6520 kusů radiátorů-
článků, provedena regulace 428 kusů topení. Mimo to pracovníci vyměnili l kuchyňskou 
linku a 126 stolních desek bylo renovováno. Vyměněno bylo i 16 plynových sporáků. 
Provedeny byly nátěry oken a dveří u 32 bytů. Na opravy bytů a teplofikačních zařízení 
bylo vynaloženo 7860 tisíc Kč. 
     Rovněž bytové  správy Hnědouhelných dolů a  briketáren,  n.p.  Chodos a stavební 
bytové družstvo Rozvoj se zaměřily na údržbu a opravy bytového fondu. Proběhly též 
přípravy k zavádění měřící a regulační techniky do jednotlivých bytů. 

 

Technické služby
     Technické  služby  zajišťovaly  údržbu  veřejné  zeleně  ve  spolupráci  s občanskými 
výbory  a  složkami  Národní  fronty.  Dále  zajišťovaly  běžnou  údržbu  komunikací, 
veřejných prostranství a odvoz odpadků. Aby bylo zabráněno tvorbě divokých skládek, 
byly instalovány kontejnery na sběr skla a velkokontejnery, jejichž umístění však nebylo 
vždy vhodně řešeno a často narušovaly estetický vzhled města. Potíže jsou stále s údržbou 
hřbitova.  
     Přes nepříznivé počasí bylo vysázeno 1500 keřů, 150 stromků a velké množství květin. 
Technické služby zajišťují i instalování laviček. V této oblasti zůstávají svým občanům 
dosti dlužni. Laviček je málo a na jejich údržbu, která je díky vandalům nutná, je často 
zapomínáno. 

III. Životní prostředí      
     
     Chodov je město průmyslové a s tím souvisí nutně potíže s exhalacemi a životním 
prostředím  vůbec.  Zatím  se  stále  nedaří  zcela  zamezit  úniku  škodlivin  z Palivového 
kombinátu ve Vřesové. Trvá problém znečišťování chodovských potoků důlní činností. 
Zanedbatelné  není  ani  znečišťování  prostředí  úletem  popílku  z Keramzitky  Vintířov. 
Všechny tyto skutečnosti nelze ovlivnit a tak se národní výbor a složky Národní fronty 
spolu s občanskými výbory snaží o zlepšení prostředí v domech, na silnicích, v prostorách 
mezi domy a školami. Největší práce byla vykonána při směnách Národní fronty a v akci 
„Z“.
V investiční části akce „Z“ byla uskutečněna:

- výstavba vodní nádrže
- výstavba užitkového vodovodu
- výstavba chovatelského areálu
- nástavba autoškoly Svazarmu
- úprava komunikací
- dokončení inženýrských sítí sportovní haly
- částečná úprava kulturního domu ve Staré Chodovské



       V neinvestiční části akce „Z“ byly prováděny:
- opravy a údržba hřišť
- úprava zeleně
- úprava líhně Českého svazu chovatelů
- směny Národní fronty
 

       Na těchto akcích bylo odpracováno zdarma 326392 hodin. Z dodavatelských akcí  nebyly 
       splněny opravy střechy Agitačního střediska a národního výboru.

 IV. Veřejný a politický život 
  
             K  pořádání  politických   a   kulturně  společenských  akcí   byla  využívána   zařízení 
       závodních klubů Vřesové a Chodos, kulturní dům ve Staré Chodovské, agitační střediska, 
       knihovna, zařízení Jednoty, škol a sál Lidové školy umění.

 
       Na počest  výročí Vítězného února byla v kině pořádána celoměstská akce, které se 
zúčastnilo 290 občanů. V témže měsíci se obyvatelé podpisem kondolenčních listin důstojně 
rozloučili se zesnulým J.A. Andropovem.  
     V březnu se chodovští občané dočkali otevření denní vinárny Sparta. V obřadní síni se 
konala soutěž kulturních pořadů mateřských škol. 
Nejdůležitější  výročí  bylo  35  let  od  vzniku  pionýrské  organizace.  Na  jeho  oslavách  se 
podílely nejen pionýrské skupiny a základní školy, ale i oba závodní kluby, svazáci a pracující 
n.p. Chodos. Kromě celostátní pionýrské hry, které se zúčastnilo přes 80% pionýrů, bylo 24. 
dubna pro všechny pionýry volno. Zúčastnili se různých her, závodů a pochodů. V kině byla 
soutěž „Co má znát a umět pionýr“ s programem svazáků. V n.p. Chodos byla pro nejlepší 
sběrače železného šrotu pionýrská tavba. Pro vybrané pionýry hrála Březovanka. 
     Oslavy 114. výročí narození V.I. Lenina v agitačním středisku se zúčastnilo 65 občanů. 
Prvomájové oslavy jako obvykle proběhly za účasti škol, závodů a společenských organizací. 
Trochu  potíží  tentokrát  způsobila  pořadatelům  technika.  Špatnou  reprodukci  nedokázalo 
vedení spojů operativně řešit. 
     Na oslavách  Mezinárodního dne dětí se podílelo  155 pořadatelů pro 2920 dětí.  Jako 
každoročně  byla  na  počest  40.  výročí  Slovenského národního  povstání zapálena  vatra  na 
dobrodružném hřišti. Při této příležitosti se nezapomnělo na kulturní vystoupení a divadelní 
představení pro děti. Ve výčtu akcí nesmíme zapomenout na spartakiádní vatru, která se pod 
záštitou  Městského  výboru  Komunistické  strany  Československa  rozhořela  i  v Chodově, 
stejně jako v jiných místech republiky. 
     Oslava Velké říjnové socialistické revoluce proběhla opět formou lampiónového průvodu 
zakončeného ohňostrojem. Akce se zúčastnilo přes 3600 občanů. 
V závěru roku proběhla konference občanských výborů za účasti 145 delegátů. Na školách a 
v městské  lidové  knihovně byla  uspořádána řada  besed a  přednášek  v 35.  výročí  založení 
Rady vzájemné hospodářské pomoci,  60. výročí  úmrtí  V.I.  Lenina a 40. výročí karpatsko 
dukelské operace. 
     Letošní rok byl rokem české hudby. Vzpomněli jsme 100. výročí úmrtí B.Smetany a 160. 
výročí  úmrtí  A.  Dvořáka, velikánů  České  hudby.  V lidové  škole  umění  byly  uspořádány 
koncerty pro mládež a dospělé. 
     Při příležitosti Mezinárodního dne žen pozval s. předseda 15 žen k přátelskému posezení. 
Byly to: s. ing. Alena Loulová
              s. Milena Skořepová
              s. Eva Malářová



              s. Jarmila Tišerová
              s. Helena Gillová
              s. Adriana Jirsová
              s. Marie Kovačková
              s. Krista Durajová
              s. Libuše Málková
              s. Jiřina Nováková
              s. Anděla Kadlecová
              s. MUDr. Renata Jandová
              s. Jaroslava Vlčková
              s. Krista Duchoňová
              s. Božena Kaprová
     Všechny jmenované akce byly dobře připraveny a byly důstojnými oslavami. 

V. Školy 

 Mateřské školy
      Ve školním roce pracovala již 9 mateřských škol. Bylo v nich umístěno 816 dětí. Na 
školách  byla  dobrá  kvalifikovanost.  Všude  se  pracovala  podle  nové  koncepce.  Velká 
pozornost  byla  věnována  tělesné  výchově.  Dobré  výsledky  byly  dosaženy  v estetické 
výchově.  Na  všech  školách  pracují  hudebně-taneční  nebo  dramatické  kroužky,  které  se 
zúčastňují soutěží ve městě i na okrese. Pomáhají též při příležitostech dne žen, kdy vystupují 
nejen pro své rodiče, ale i pro své patrony.       
      Výtvarná výchova je též na dobré úrovni. Rozvinula se spolupráce s lidovou školou umění 
se s. Vladimírem Hrebeňákem, který vyučuje výtvarný obor. 
      Pro práci mateřských škol se stává stále nezbytnější spolupráce se základními školami. 
Žáci předškolních oddělení navštěvují „prvňáčky“ při práci, seznamují se i prací a životem ve 
školní družině. Učitelsky základních škol docházejí na schůzky rodičů v mateřských školách a 
seznamují je s požadavky škol. 
      Nepostradatelnou  pomocí  mateřským  školám  jsou  bezesporu  patronátní  smlouvy 
s brigádami socialistické práce ze všech podniků. Pomáhají především při opravách hraček a 
drobných údržbářských pracech. 
     Budovy všech mateřských škol  jsou vcelku v dobrém stavu.  Vzhledem k otevření  9. 
mateřské školy byla  zrušena pobočka 7. mateřské školy v budově l.  základní školy v ulici 
Dukelských hrdinů. Od září měly všechny děti přejít na 7. MŠ. Byly však zajištěny vážné 
závady a stav budovy označen za havarijní.  Děti  byly zařazeny do ostatních předškolních 
zařízení v Chodově. 
     Všichni  výchovní  pracovníci  jsou zařazeni  do ideově politického vzdělávání  učitelů, 
stranického vzdělávání, nebo pracují jako lektoři.  

Základní školy
     V letošním roce navštěvovalo základní školy 2776 žáků. Nejmenší školou co do počtu dětí 
zůstává 3. základní škola – jazyková. Na 1. základní škole byla zřízena 5. třída se zaměřením 
na fotbal.  
Vedení škol zůstalo beze změn: l. ZŠ s. Pavel Vlasák
                                                                     2. ZŠ s, Miloslav Liška
                                                                     3. ZŠ s. Jiřina Szakosová 
                                                                     4. ZŠ s. František Oupor



     Ideové působení  na žáky bylo  orientováno především na prohlubování  komunistické 
výchovy, zejména její mravní složky. Byly realizovány závěry analýzy mravní výchovy na 
školách,  výchova  se  zaměřila  i  na  rozvíjení  vědeckého  světového  názoru  a  upevňování 
vlasteneckého a internacionálního cítění.   
     Z celkového počtu žáků prospělo 263 s vyznamenáním nejvíc na 3. ZŠ. U 142 žáků byly 
zjištěny závažné prospěchové nedostatky. Snížené známky z chování měli 103 žáci. 
     Podařilo  se  podstatně  snížit  počty  neomluvených  zameškaných  hodin,  na  1.  ZŠ  i 
omluvených. Neomluvené hodiny lze připsat především na vrub žákům cikánského původu.
     Z 8. postupných ročníků vycházelo 304 žáků, z toho 120 pokračuje ve studiu na středních 
školách, 30 studuje na čtyřletých učebních oborech s maturitou, 1 žák pokračuje v docházce 
na ZŠ, ostatní byly zařazeni do učebních oborů. Na 1. Základní škole byl poslední ročník 9. 
třídy. Z děti ze všech chodovských škol, z Lokte, Nového Sedla, Kynšperka byla sestavena 
třída s 22. dětmi. Z nich 9 odešlo na studie, ostatní jsou v učebních oborech.  

     V rámci mimoškolní výchovy je zapojeno do činnosti 92,3 % všech žáků. Děti pracují 
nejen  v nepovinných  předmětech  a  zájmových  kroužcích  ve  školách,  ale  jsou  zapojeny 
v domě pionýrů, tělovýchovných jednotách a ostatních složkách.
     Nedílnou  součástí  života  škol  je  pionýrská  organizace.  Na chodovských  základních 
školách je registrováno 94 pionýrských oddílů a oddílu jisker. V nich je zapojeno 1966 dětí 
školního  věku.  Pionýrské  skupiny  se  stále  potýkají  s problémem  dostatku  kvalitních 
oddílových vedoucích. 
     Více než polovina oddílů se zapojila do celostátní hry ke 40. výročí osvobození. Při 1. 
pionýrské  skupině  byl  založen  oddíl  „Mladých  ochránců  veřejného  pořádku“,  který  úzce 
spolupracuje s místním oddělením veřejné bezpečnosti. 
     Při  zhodnocení  práce  škol  nemůžeme  zapomenout  na  aktivitu  při  pomoci  v soutěži 
národních výborů. Bylo odpracováno 20353 brigádnických hodin žáky a 2152 učiteli. Ž8ci 
sebrali 358742 kg druhotných surovin, 1278 kg léčivých rostlin a na dvou školách sbíraly děti 
starý tvrdý chléb. Pro svaz chovatelů sebraly 532 kg. Zapojení výchovných pracovníků do 
veřejného života je téměř stoprocentní. Zapojeni nejsou jen někteří učitelé důchodci. 
     Přístavba 4. ZŠ se poněkud pozdržela. Na 1. ZŠ bylo započato s budováním oddělení 
školní  družiny  na  místo  bývalé  pobočky  7.  mateřské  školy.  Budova  školní  jídelny 
v Karlovarské ulici ještě nebyla dána do provozu. Ve školních jídelnách se stravovalo 2020 
dětí. 

Zvláštní škola
     Zvláštní škola měla 64 žáků v 8 ročnících. 18 žáků prospělo s pochvalou. Při rozmisťování 
bylo do učebního boru přijato 7. žáků. 
     Na zvláštní škole pracuje též pionýrská skupina se šesti oddíly a 46 pionýry. Žáci školy 
odpracovali 406 brigádnických hodin a odevzdali 12196 kg druhotných surovin. 

Městský dům pionýrů a mládeže 
     Městský dům pionýrů a mládeže i v letošním roce zajišťoval pod vedením s. ředitelky Evy 
Pítové organizaci volného času a mládeže. 
     Podle  plánu  zahájilo  činnost  40  zájmových  útvarů  z toho  3  nad  čtrnáct  let.  Bylo 
registrováno 724 dětí pro pravidelnou činnost. 



     Mimo pravidelnou činnost zájmových kroužků bylo uskutečněno 86 příležitostných akcí, 
kterých se zúčastnilo 4916 dětí. Nepodařilo se navázat kontakt s učilištěm Chodovu, přestože 
s ním byla uzavřena smlouva. 
     Další oblastí práce pionýrského domu je metodická pomoc a koordinace práce pionýrských 
skupin.  Pracovnice  pomáhaly  při  proškolování  vedoucích,  dětského  aktivu  a  prováděly 
metodicko instruktážní zaměstnání na pomoc plnění „Výchovného systému. Pravidelně byly 
konány porady se skupinovými vedoucími a zástupci ředitelů  škol.  Činnost narušily velké 
opravy objektu. Byla provedena kompletní nová elektroinstalace, zazděny nepotřebné dveře, 
v klubovnách bylo položeno nové lino a byly nově vymalovány. 

 

VI. Kulturní život
     Kulturní život v Chodově byl řízen „Jednotným plánem kulturně výchovné činnosti“. Ten 
byl  zpracován  na  základě  podkladů  jednotlivých  společenských  organizací  pod  patronací 
školské a kulturní komise městského národního výboru. 

Mimoškolní výchova a vzdělávání
Na školách, v městské lidové knihovně, v domě pionýrů i jinde byly uskutečňovány besedy a 
přednášky k různým akcím. Pro informaci si uveďme přehled o uskutečněných akcích za rok 
1984 Marxisticko leninská filosofie a politika KSČ – 105 akcí dospělých a 1837 akcí mládeže 
za účasti 69220 občanů. 
Věda a technika     – 77 akcí pro dospělé a 67 pro mládež – účast 5019 lidí
Občanská výchova – 58 akcí pro dospělé a 562 pro mládež – účast 18999 lidí. 
Pracovní výchova a zvyšování všeobecného vzdělávání – 9 akcí pro dospělé, 191 pro mládež 
– účast 8553 občanů.
Estetická výchova –  48 akcí pro dospělé, 363 pro mládež – účast 13043 občanů.
      Při besedách a přednáškách v závodním klubu byly promítány krátké filmy a diapozitivy, 
bylo  využito  kroužků  a  souborů  zájmové  umělecké  činnosti.  Zařazovány  byly  přednášky 
s problematikou zdravotní, životního prostředí i boje za zachování míru. Školská a kulturní 
komise uspořádala besedu a přednášku s. JUDr. Malého o kriminalitě mládeže, které se však 
přes dobrou propagaci zúčastnilo jen 25 rodičů mladistvých.       

Oblast zájmové umělecké činnosti
     Tato oblast přináší Chodovu již řadu let dobré výsledky. Soubory a kroužky závodních 
klubů měly možnost se zapojovat do akcí ve městě. Nezapomnělo se však ani na jejich účast 
v soutěžích a přehlídkách. Zde získaly v rámci okresu i kraje řadu pěkných umístění.
      Okresní soutěž v tanci        1. a 2. místo
      Recitace – okresní soutěž    dvě 1. místa, dvě 2. místa a jedno 3. místo
                                                   Cena Mírové rady
     Okresní soutěž fotografů     dvě 1. místa, dvě 2. místa a jedno 3. místo
     Krajská soutěž v recitaci      1. místo a dvě 4. místa
                                                   - čestné uznání

     Nejvíce radosti dělal jako již několik let divadelní soubor „Radost“. Vystupoval pro děti na 
letních pionýrských táborech, při „Soutěži měst“, na slavnostech Rudého práva sehrál pro děti 
16  představení.  Při   závodním  klubu  Vřesová  byl  založen  pěvecký  sbor  „Melodie“  pod 
vedením s. Jiřího Troupa. 



     Avšak i v oblasti zájmové umělecké činnosti nejde všechno dobře. Nedaří se získávat nové 
vedoucí souborů a kroužků, přetrvává problém ustavení dechového soboru při lidové škole 
umění. 
     Okresní přehlídky festivalu „Politická píseň“ se zúčastnily 3 hudební soubory,  soubor 
závodního  klubu  Vřesová  „Pokus“,  taneční  skupina  „Index“  a  country  skupina  „Epigon“ 
závodního klubu Chodos. 

Práce s knihou
     Činnost městské lidové knihovny se řídila plánem práce rozšířeným o aktuální otázky 
politického kulturního dění. Při plnění úkolů spolupracovala s organizacemi národní fronty, 
školami a ostatními kulturními zařízeními. Nemalou zásluhu na dobré práci knihovny má její 
vedoucí s. Jana Bernatová. .
      Hlavní těžiště práce je v zajišťování a půjčování literatury dospělých i dětem. Práce 
s dětmi a mládeží je orientována tak, aby rozšiřovala a prohlubovala jejich znalosti z různých 
oborů. 
      Městská lidová knihovna má 2557 čtenářů, kteří mají k dispozici 49064 svazků krásné i 
naučné literatury. Počet výpůjček za rok 1984 dosáhl vysokého čísla 160085 kusů knih. 
     Čtenářům  byly  poskytovány  bibliograficko-informační  služby.  Prostřednictvím 
meziknihovní výpůjční služby byla zajišťována literatura z ostatních knihoven. 
      O dobré práci knihoven svědčí i 76 besed, 51 výstav a 44 kulturně výchovných akcí jako 
jsou  medajlonky  spisovatelů,  panely,  plakáty,  nástěnky.   Částečně  se  zlepšilo  i  prostředí 
knihovny, avšak její prostory nebudou brzy stačit jejímu rozvoji. 

Práce s filmem
      Kino závodního klubu Vřesová se opět začlenilo nedílně do života chodovských občanů. 
Byly  pravidelně  promítány celovečerní  filmy pro dospělé,  i  vhodné filmy pro děti.  Jejich 
výběr byl prováděn citlivou rukou pracovníků vedených s. Robertem Hadrovou. 
     Pro větší propagaci sovětské filmové tvorby byl založen klub přátel sovětského filmu. Ve 
spolupráci s domem pionýrů pracuje od září filmový klub pionýrů a filmy jsou pravidelně 
promítány pro školní  družiny l.  a  4.  základní  školy.  Tradicí  se stal  díky dobré propagaci 
filmový festival pro děti a dospělé.
      Kino zajišťuje též promítání filmů pro školy v rámci celostátní akce“ Mládež a kultura“.
V práci s filmem pomáhá i agitační středisko, které zajišťuje promítání pro mateřské školy, 
zpravidla spojené s besedou. 

Práce s kronikou 
     Kronika je pravidelně doplňována. V celonárodní soutěži se umístila na 2. místě v okrese. 
Potíže  jsou  se  zajišťováním  fotodokumentace.  Nepodařilo  se  navázat  spolupráci 
s fotografickým  kroužkem.  Besedy  nad  kronikou  jsou  pořádány  podle  požadavků.  Byla 
uskutečněna  zajímavá  akce  Českého  svazu  žen  v Chodově  –  setkání  tří  generací  spojená 
s besedou. 

Názorná agitace a propagace
     Městský národní výbor vydává „Zpravodaj“, který vychází  v nákladu 5500 kusů a je 
kolportován  zdarma.  Informuje  o  všech  důležitých  otázkách  města,  otiskuje  příspěvky 
občanů.   Propagace  je  dále  prováděna  pomocí  městského  rozhlasu:  Vysílá  každé  pondělí 
v režii s. Evy Krásové a redaktora „Zpravodaje“ s. Jaromíra Gardelky. 
     Po  celém městě jsou umístěny poutače a propagační skříňky společenských organizací. 
Vzhledem k tomu, že ne všechny skříňky dělaly čest svým majitelům, byla vyhlášena soutěž, 



finančně dotovaná. Vyhlašovatelem byla komise masově politické práce při městském výboru 
KSČ.  Ta také zhodnotila výsledky:     l. místo Svaz československo sovětského přátelství – 
                                                                  Tyršova,
                                                              2. místo občanský výbor č. 7 – Bezručova, 
                                                              3. místo občanský výbor č. 2 – Hrnčířská.
Ve městě  je instalováno 42 vývěsních skříněk.  Velmi špatnou úroveň má názorná agitace 
Palivového kombinátu ve Vřesové. 

 

Ostatní kulturní a společenské akce
      Všechny akce byly povolovány podle platných vyhlášek. Dvě akce povoleny nebyly. 
Celkem bylo uskutečněno 326 výstav neprofesionálů, 19 koncertů, 197 tanečních zábav, 58 
diskoték pro mládež. Spolu s ostatními menšími to bylo 1755 akcí s účastí 248852 občanů. 

Lidová škola umění
      Vedení lidové školy umění se po uplynutí mateřské dovolení opět ujala s. Ilona Juhásová. 
Školu navštěvovalo v průměru 300 žáků v hudebních i výtvarných oborech. Pečovalo o ně 17 
učitelů. O tom, že jejich péče byla dobrá svědčí výsledky v soutěžích. V okresním kole získali 
žáci chodovské školy 15krát 1. místo, osmkrát byli druzí a třikrát třetí. V krajském kole si 
nejlépe vedl žák Josefa Filipka Pavel Šneberk, který postoupil do ústředního kola ve hře na 
kytaru. Výtvarný obor se může pochlubit osmi pracemi, které postoupily do ústředního kola  a 
jedna z nich byla i oceněna. Mimo vlastní pedagogickou činnost se věnuje lidová škola umění 
propagaci hudby. Byly uspořádány dva žákovské koncerty a 7 koncertů Kruhu přátel hudby. 

VII. Zdravotnictví a sociální služby 
 

Zdravotní středisko
     Zdravotní  středisko  ani  v toto  roce  nedoznalo  žádných  změn.  Potíže  přetrvávají 
v kádrovém obsazení, především pediatrického oddělení. Chybí dva lékaři – dětské oddělení a 
gynekologické oddělení – situace je  řešena zástupcem důchodců. Rovněž školní zdravotní 
služba nemá stálého lékaře. Pomocí školám je zařízení psychiatrické ambulance pro školní 
děti. Ambulance je provizorně umístěna v prostorách nafukovací haly.  

Jesle
     Pro nejmladší chodovské občany jsou otevřena oddělení jeslí při mateřských školách. 
Dochází do nich 225 dětí ve věku od půl do tří let. O děti se starají kvalifikované zdravotnice. 

Péče o staré a nemocné občany
     V průběhu roku pracovníci sociální komise navštívili důchodce, kterým byla poskytnuta 
sociální  podpora.  Bylo  jich 142.  Průběžně  je  doplňována evidence  osob starších 65 let  a 
starších 80 let. 



     Stravování důchodců je zajištěno pro 25 důchodců opět prostřednictvím n.p. Chodos, se 
kterým byla podepsána smlouva. Bylo zjištěno, že tento způsob zajištění stravování je zatím 
nejvýhodnější. Rekreace se zúčastnilo 60 důchodců na Bublavě a na Stříbrné.       
Pobyt byl zajištěn ve střediscích palivového kombinátu Vřesová a n.p. Chodos. 
     V našem městě stále dobře pracují dva kluby důchodců. Scházejí se pravidelně a vyvíjejí 
bohatou činnost.
     Nedostatek přetrvává v možnosti umístění v pečovatelském domě. Třicet míst, která jsou 
k dispozici zdaleka nestačí požadavkům. Nepodařilo se vybudovat další pečovatelský dům, 
protože nebylo možno vykoupit dům v Karlovarské ulici od pana Štěříka, se kterým se pro 
tyto účely počítalo. V další bytové zástavbě je počítáno se 120  bytovými jednotkami. z

Péče o rodinu, děti a vybrané skupiny obyvatel      
      Komise péče o rodinu a děti je ustavena při MěstNV.  Projednává případy trestné činnosti 
mládeže, zanedbávání péče o děti ze strany rodičů, opakované záškoláctví. Jsou využívána 
opatření  podle  platných  zákonů.  V roce  1984 bylo  provedeno 35 šetření  na  tomto  úseku. 
Z toho bylo  nařízeno  16  dohledů,  v devíti  případech  byly  pozastaveny výplaty  rodinných 
příspěvků a dána 4 napomenutí. 
     Provádí  se  šetření  v rodinách,  kde  jsou  poskytovány  příspěvky na  výživu,  mateřské 
příspěvky a podobně, aby bylo zjištěno, zda jsou finanční prostředky využívány pro účely, pro 
něž byly poskytnuty.  Bylo poskytnuto 60 dávek, z toho 6 věcných, 41 jednorázových a 12 
opakovaných příspěvků. 
     Pro  občany  cikánského  původu  jsou  pořádány  besedy  na  téma  „Péče  o  děti“  při 
společenských večerech. Členové komise pro cikánské obyvatelstvo navštívili rodiny s více 
než čtyřmi  dětmi.  Byla zjišťována kultura bydlení a péče o děti.  Přesto však právě u dětí 
z těchto rodin je zaznamenán největší počet neomluvených zameškaných hodin ve škole a u 
mnohých různé přestupky a přečiny, vyvolané používáním alkoholických nápojů a v poslední 
době i drogami a fetováním.        

VIII. Sport

     Sport má v Chodově dlouhou tradici. Je provozován v několika tělovýchovných jednotách, 
Vřesová, Chodos, Stará Chodovská, Plamen.  
     Hlavním  provozovatelem  je  však  Spartak  Chodov.  Zabývá  se  kolektivními  i 
individuálními  sporty.  V poslední  době  měl  Spartak  trochu  potíží  s úbytkem  členské 
základny. To se však díky iniciativě funkcionářů podařilo vyřešit Rozšířil se především kádr 
mládežnických kolektivů. Kladně lze hodnotit úspěchy sportovců Spartaku v soutěži slušnosti 
v okresním i krajském měřítku. Z mužů aby si měli vzít příklad i dorostenci. 
     V letošním roce i Spartak žije spartakiádou. Nacvičuje 3500 jeho členů. Dále pracuje 8 
oddílů a l odbor. Jedná se o oddíly fotbalové, házenou, odbíjenou, košíkovou, kulturistiku, 
šachy, plavání, sportovní gymnastiku a odbor turistiky. 
     Nejagilnější je oddíl kopané, který má nejširší členovou základnu. Má tři družstva žáků, 2 
dorostu  a  2  dospělých.  Všechna družstva  podávají  průměrné  výkony ve  svých soutěžích. 
Oddíl  házení  má  v současné  době  potíže  s hrací  plochou  a  se  získáním  soupeře  pro  své 
mládežnické družstvo. 
Odbíjená má 2 družstva mužů, l žen a l mládeže. Oddíl kulturistiky, dříve tak úspěšný měl 
určité  potíže.  Jeho  předseda  s.  Jusčák  musel  ze  zdravotních  důvodů  resignovat.  Přestože 
úspěchy družstva nebyly tak výrazné jako v minulosti, umístilo se v rámci okresu na 3. místě 
a v jednotlivcích byl Urban na 7. místě v soutěži o nejlepšího sportovce okresu.     



     Oddíl sportovní gymnastiky pracuje pouze s mládeží a po určité stagnaci se opět dostal 
mezi nejlepší v okrese. 
     Šachy mají v soutěži 2 družstva dospělých, ve kterých je dávána příležitost i mladým. 
Intenzivně oddíl pracuje s mladými šachisty v kroužku domu pionýrů.
     Plavání se omezuje na výcvik neplavců.  Každoročně se v kursech naučí plavat okolo 
stovky dětí  6-7 letých.  Opět  se chystala  Velká cena Chodova v plavání,  ale  vzhledem ke 
špatnému počasí si neuskutečnila. Chodovu nesmírně chybí kvalitní krytý plavecký bazén. 
     Při výčtu sportovních úspěchů nesmíme zapomenout na kroužek atletiky mladých při 
MDPM vedený s. Bernátem.  
     Dalším velice vyhledávaným sportem je kulturistika žen a v poslední době karate, které 
provozu  TJ  Stará  Chodovská.   Sportovci  mají  možnost  cvičit  ve  čtyřech  tělocvičnách 
základních škol a v nafukovací hale. Zlepšila se plocha stadionu pro kopanou i odbíjenou, 
zlepšilo se prostředí v kabinách,  funguje i večerní osvětlení. Ve výstavbě je nová hala, jejímž 
investorem je okresní výbor ČSTV. Travnatá plocha na hřišti u skladů byla odvodněna a měla 
by od jarní sezóny sloužit svému účelu. 

IX. Obyvatelstvo
     V závěru roku 1983 mělo naše město 15390 obyvatel, z toho bylo 7605 žen. 
Ani v letošním roce se nezlepšila situace v otázce vysoké fluktuace. Svědčí o tom 291 občanů, 
kteří se odstěhovali. Nových obyvatel Chodova však bylo jen 215. toto je počet občanů, kteří 
se přistěhovali. Do přírůstku musíme však připočítat 129 narozených dětí.
      V letošním roce bylo uzavřeno 143 sňatků, z toho 5 sňatků s cizinci.  Byla vydána 3 
osvědčení o československém státním občanství. Dále bylo v Chodově 29 úmrtí. 
V závěru roku 1984 bylo v Chodově hlášeno 15319 obyvatel trvale, z toho je 7568 žen. Mimo 
to zde máme hlášeno 246 občanů pouze na přechodnou dobu. 

X. Závěr
     V posledních dvou letech byla konečně vyřešena otázka kulturního využití v Chodově. 
Občanům teď kromě kina slouží moderní budova závodního klubu n.p. Chodos. Má sice jeden 
velký nedostatek, a to je chybějící kuchyň a tím i možnost občerstvení. Věříme však, že se 
touto otázkou budou zabývat městské orgány i provozovatel a udělají vše proto, aby se tento 
nedostatek odstranil – např. dostavbou restaurace. 
Kulturní vyžití v Chodově nyní najdou milovníci filmu, divadla, koncertů, ale i tance a jiných 
zábav.  Jinou, avšak stále nedořešenou otázkou je voda. Rok opět neoplýval srážkami a tak 
problém „voda“ neztratil na aktuálnosti. Nejde jen o vodu pitnou, ale především užitkovou. 
Přesto, že byla provedena výměna vodovodních řádů není vše v pořádku. Neustálé poruchy 
výměníkových stanic a potrubních systémů  zužovaly obyvatele především ve starší zástavbě. 
     Díky velké  fluktuaci  obyvatelstva  máme  i  jiné  problémy,  které  nás  tíží.  Nedostatek 
kvalitních pracovních sil se projevuje ve školství, zdravotnictví, službách, obchodě. To pak 
zákonitě  přináší  další  negativní  jevy,  které  se  odrážejí  v životě  města.  Problémy  se 
zásobováním  základními  potravinami  či  nealkoholickými  nápoji  jsou  sice  řešeny,  ale  ke 
zkvalitnění  nedochází.  Malý sortiment  spotřebního  zboží  musíme  kompenzovat  občasným 
jednorázovým prodejem zboží ze socialistických států. 
     Ne příliš kladně lze hodnotit výchovnou práci v našem městě. Stále více se projevuje 
vandalismus, který bez zjevné příčiny ničí práci poctivých občanů. Velice často je to důsledek 
požívání  alkoholu.  O  dobrém  vztahu  k práci  nesvědčí  ani  stále  se  zvyšující  absence 
v závodech. Nemůžeme však vidět jen nedostatky a potíže. V mnoha oblastech se udělal kus 



poctivé  práce.  Velice  aktivní  je  na  příklad  „Sbor  pro  občanské  záležitosti,  tělovýchovné 
jednoty Spartak Chodov a  Stará  Chodovská,  lidová škola  umění  a další  kulturní  instituce 
(knihovna, soubor Radost). Dobré jméno Chodova šíří Chodos, Krajka, Karlovarský porcelán, 
sklárna či Keramické závody. Jejich výrobky jsou známé bez nadsázky po celém světě.  
     Chodov je město mladé a krásné. Aby bylo ještě krásnější, musí ruku k dílu přiložit každý 
jeho občan. 

Zapsala: Jiřina Mecelová     
Zápis pro kroniku byl schválen školskou a kulturní komisí dne 12.3.1985
a na zasedání rady MěstNV dne 1.4.1985
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